
 

خسارت 32 میلیاردی سیلاب 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان مرکزی از بروز خسارت 
بیش از 32 میلیارد ریالی ناشی از سیلاب و باران در پارک ملی هفتاد 
ک خبر داد و گفت: این خسارت در بارندگی و سیلاب اخیر  قله ارا
به منطقه وارد شده است و بر این اساس رفع مشکلات منطقه در 
دستور کار جدی قرار دارد.  یوسف یوسفی در جمع خبرنگاران 
و اصحاب رسانه های استان مرکزی، افزود: بر اساس برآوردهای 
اولیه، بارندگی و سیلاب اخیر در اردیبهشت ماه سال جاری 
خسارت جدی به زیرساخت ها و تأسیسات پارک ملی هفتاد قله 
وارد کرده که تخریب فنس ها، جاده ها، کانال ها و آبشخورها و... 
از جمله آن است.  او با اشاره به اینکه سیلاب اخیر آسیب هایی 
به تأسیسات آب رسانی وارد کرده که موضوع در حال پیگیری 
کولوژیکی و زیستی  است، ادامه داد: پارک ملی هفتاد قله اهمیت ا
در حوزه حفظ گونه های گیاهی و جانوری دارد. بر این اساس 
رسیدگی هرچه سریع تر به منطقه و رفع مشکلات به وجود آمده 

کید است.  بسیار مورد تأ

جذب 50 درصد بازماندگان از تحصیل 
علی مطهری، مدیر کل آموزش وپرورش آذربایجان غربی در 
نشست خبری با اصحاب رسانه با بیان اینکه در رابطه با ترک 
تحصیل کنندگان یا بازماندگان تحصیلی اقدامات استان مورد 
کنون ۵۰ درصد ترک  توجه وزارتخانه قرار گرفته است گفت: تا
تحصیل کنندگان مقطع ابتدایی در استان جذب شده اند.  
مطهری بابیان اینکه استان آذربایجان غربی جزو استان هایی 
است که در بازماندگان تحصیلی آمار بالایی دارد گفت: دلیل اصلی 
این موضوع طولی بودن استان با بیش از ۹۰۰کیلومتر مرز عنوان کرد 
و گفت: بیشتر بازماندگان تحصیل کسب درآمد از مرزها را به ادامه 
تحصیل ترجیح می دهند.  مدیر کل آموزش پرورش استان با اشاره 
به اینکه، شناسایی بازماندگان تحصیلی کار سهلی نبوده و باید با 
همراهی تمامی دستگاه های اجرایی این موضوع در شناسایی 
گفت: به تمامی فرمانداران، دهیاران،  و جذب عملی شود 
بخشداران و ائمه جمعه ابلاغ شده تا در رابطه با شناسایی و جذب 
بازماندگان تحصیلی اقدامات لازم را انجام دهند.  مطهری با بیان 
اینکه، آهنگ رشد جمعیت در استان از آمار افزایش کلاس درس 
بیشتر است بیان کرد: با وجود افزوده شدن بیش از یک هزار کلاس 

درس، استان همچنان از میانگین کشوری عقب تر است. 

 تهدید سلامت آبی جمعیت شیراز 
با گردشگری!

به عقیده کارشناسان؛ گردشگری روی آب با موضوع استفاده 
از سازه های آبی استان فارس یک تصمیم چالش برانگیز است 
، مرودشت و  که با اجرایی شدنش سلامت آبی جمعیت شیراز
صنایع را نشانه خواهد رفت. به گزارش ایلنا، انتشار گزارش های 
متعدد از دست اندازی به طبیعت و تخریب محیط انسانی و 
آسیب به بهداشت عمومی در سالیان  اخیر نشان  می دهد که روند 
بی توجهی همچنان در استان فارس تداوم دارد. این ها بخشی از 
کولوژی دریاچه ها و رودخانه های کشور و  گفته های یک دانشیار ا
دو نفر از فعالان زیست محیطی است که با نگاه انتقادی به  موضوع 
توسعه گردشگری با بهره برداری از سازه  های آبی استان فارس 
مطرح شده است. در همین رابطه یکی از اعضای هیأت علمی 
سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی کشور در گفت وگو با 
ایلنا می گوید: به  نظر می رسد مهم ترین گزینه پیش روی موضوع 
»بهره برداری از پتانسیل سازه های آبی در گردشگری« دریاچه  
سد درودزن به دلیل موقعیت جغرافیایی و مسافت آن تا کلانشهر 
شیراز است که معلوم نیست چرا به آن ورود شده است. مهرداد 
زمان پور می افزاید: گویا مسئولان استان فراموش کرده اند که این 
»سازه  آبی« انبار آب آشامیدنی جمعیت نزدیک به دو میلیون 
نفر مردم شیراز و مرودشت است و خط دوم انتقال آب این سد 
به شیراز هم همین سال گذشته به راه افتاده است. این دکترای 
کید می کند: پیشینه  این موازین  کولوژی از دانشگاه وین اتریش تا ا
و نظارت بر اینگونه موضوعات چشم انداز امید بخشی نشان 
نمی دهد در صورتی که این چشم انداز برای دریاچه  سد درودزن 
ویژه است، زیرا بی هیچ تردیدی با بیش تر شدن رفت وآمد به آن، 
ک و آب افزوده خواهد شد و همه  انواع آلودگی های انسانی به خا
می دانیم که هیچ »موازینی« در شرایط کنونی مدیریتی نمی تواند 
جلوی آن را بگیرد، همان گونه که نتوانسته است جلوی درخواست 
برخی افراد را برای پیگیری غیر قانونی تصاحب زمین در پیرامون 

دریاچه بگیرد. 

افزایش حقوق
افزایش اندک  حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی تاثیری 
کثر  در زندگی آنها ندارد بلکه زندگی مان را از بین خواهد برد. ا
بازنشستگان تامین اجتماعی با مشکلات فراوانی روبه رو هستند. 
رضایی از تهران

 
درمانگاه های تأمین اجتماعی

 وقتی به درمانگاه های بیمارستان های تامین اجتماعی 
مراجعه می کنیم، با ازدحامی مواجه می شویم که باعث اتلاف 
کز درمانی  وقت مردم می شود. همچنین مراجعه کنندگان به مرا
دولتی از دیرآمدن پزشکان به محل های کارشان گلایه مندند و 
پاسخگویی به بیماران نیز با لحن توهین آمیزی همراه است. آیا 
وزیر محترم بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نظارتی بر عملکرد 

بیمارستان های دولتی دارد؟
سماوات از تهران

 
شلوغی پیاده رو

بازار عبدل آباد پیاده رو و بازارچه واقعا اصلا جای رفت و آمد 
نیست و مغازه دارها از گوشه و کنار جلوی مغازه ها اجناس خود 
را چیده اند و باعث مشکلات فراوانی برای مردم ایجاد کرده اند 

از مسئولان شهرداری تقاضای رسیدگی به این موضوع را داریم. 
اسدبیگی از تهران 

9اجتماعی سال هفتم
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استان ها

تلنگر

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

در این گزارش نگاهی انداخته ایم به وضعیت این روزهای دریاچه ارومیه؛ 

تپش های دل بزرگ ترین دریاچه شورتپش های دل بزرگ ترین دریاچه شور

 لایحه امنیت شغلی کارگران 
به مجلس می رود

به  گفت:  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون  وزیر 
منظور جلوگیری از بهره کشی غیرقانونی از کارگر 
موضوع  همچنین،  و  آنان  از  سوءاستفاده  و 
قراردادهای سفید امضا، لایحه امنیت شغلی 
کارگران که در هیات وزیران به تصویب رسیده به 
مجلس شورای اسلامی ارسال می شود.  به گزارش 
ایرنا، سید صولت مرتضوی روز دوشنبه و در 
حاشیه جشنواره امتنان از کارگران خراسان رضوی 
و در جمع خبرنگاران با اشاره به این موضوع افزود: 
در این لایحه به دائمی شدن قراردادها، امنیت 
شغلی و جلوگیری از امضای قراردادهای سفید 

امضا پرداخته شده است. 
کنون تورم در کشور  وی همچنین ادامه داد: ا
ما نسبت به سال گذشته روند کاهشی داشته 
است ولی به افزایش حقوق کارگران توجه شده 
است و در سال جاری، نسبت به سال گذشته 
شاهد حدود 3۵ درصد افزایش حقوق هستیم. 
وزیر کار بیان کرد: در حوزه مسکن، هم قرارگاه 
ملی مسکن در وزارت کار تشکیل شده است و به 
زودی شعبات استانی این قرارگاه نیز راه اندازی 
خواهد شد.  مرتضوی گفت: همچنین، دولت به 
خدمات غیرنقدی نیز مبادرت ورزیده و در حوزه 
کنون پنج دهک اول جامعه  بیمه پایه درمانی، ا
تحت پوشش رایگان بیمه قرار دارند؛ از سوی 
دیگر بیمه پایه بازنشستگان نیز در دولت سیزدهم 

افزایش یافته است. 

 کاهش 12 درصدی بارش ها 
در ایران

هواشناسی،  سازمان  داده های  اساس  بر 
کشور در سال آبی جاری تا ۸ اردیبهشت، به طور 
میانگین ۱2.۸ درصد با کاهش بارش روبه رو بوده 
و طی این مدت ۱۷۸.۸ میلی متر بارش دریافت 
کرده این در حالی است که میانگین بلندمدت 
بارش کشوری در این بازه زمانی 2۰۵.۱ میلیمتر 
بوده است.  به گزارش ایسنا، بر اساس داده های 
سازمان هواشناسی طی هفت روز گذشته منتهی 
به ۸ اردیبهشت ماه ۱۱.۹ میلیمتر بارش در این بازه 
زمانی دریافت شده که این میزان در بلندمدت 
۶.2 میلیمتر است بنابراین ۸۹.۹ درصد بارش 
بیشتر در این بازه زمانی دریافت شده است.  از 
ابتدای ماه جاری منتهی به ۸ اردیبهشت ماه در 
کشور به طور میانگین ۱2.۱ میلیمتر بارش ثبت 
شده، در حالی که میزان آن در بلندمدت ۶.۹ 
میلیمتر است. در نتیجه ۷۴.2 درصد با افزایش 
بارش نسبت به بلند مدت روبه رو بوده ایم. از 
ابتدای سال جاری تا ۸ اردیبهشت ماه به طور 
میانگین    ۱۷۸.۸ میلیمتر بارش در کشور ثبت 
شده که نسبت به میانگین بلند مدت )2۰۵.۱ 
( با کاهش ۱2.۸ درصدی بارش روبه رو  میلیمتر
هستیم.  جدول اطلاعات پهنه ای بارش  استان ها 
از ابتدای سال آبی جاری )اول مهرماه سال 
گذشته( نشان می دهد تنها استان های خراسان 
کرمانشاه،  بلوچستان،  و  سیستان  جنوبی، 
گلستان، همدان و یزد نسبت به دوره بلندمدت 
بارش بیشتری دریافت کرده اند که این میزان 
برای خراسان جنوبی ۱۴.۷ درصد، سیستان و 
بلوچستان ۵۴.۹ درصد، کرمانشاه ۱.۹ درصد، 
گلستان 3.۶ درصد، همدان ۱.۶ درصد و یزد 3۵.۹ 
درصد است.  بارندگی در سایر استان ها کمتر از حد 
نرمال بوده است و در این زمینه قزوین بدترین 
که ۴۱.3 درصد کمتر  وضعیت را تجربه می کند چرا
از حد نرمال طی سال آبی جاری بارش دریافت 
کرده است.  استان تهران نیز از جمله استان هایی 
است که با کم بارشی روبه رو بوده است. در حالی 
که میانگین بارش تهران در بلند مدت 22۸.۹ 
میلیمتر است ولی در سال آبی جاری تنها به طور 
میانگین   ۱۴۰.۷ میلیمتر بارش دریافت کرده است 
که نشاندهنده کاهش 3۸.۵ درصدی بارش در 

این استان است.  

تمامی وسایل نقلیه توقیفی از 
پارکینگ ها خارج می شوند

به گفته رئیس دادگستری تهران تا 2۷ خرداد 
تمامی وسایل نقلیه توقیفی از پارکینگ ها خارج 
می شوند.  به گزارش فارس، رئیس کل دادگستری 
استان تهران گفت: طبق برنامه ریزی تا تاریخ 2۷ 
خردادماه ۱۴۰3 تمام وسایل نقلیه از پارکینگ ها 
خارج می شوند که اقدامات آن ها به طور ویژه در 

حال پیگیری است. 

بیمار تالاسمی نمی تواند دارو 
تهیه کند

بیماران  انجمن  مدیرعامل  عرب،  یونس 
تالاسمی ایران در گفت وگو با خبرنگار ایلنا در پاسخ 
به این سوال که موضع گیری های اخیر سازمان 
کمبودهای دارویی  غذا و دارو در جهت رفع 
بیماران تالاسمی در عمل چقدر تحقق یافته 
است؟ توضیح داد: سازمان غذا و دارو حتی زمانی 
که هیچ دارویی نداشته ایم و عملا در سال ۱۴۰۰ 
که با قحطی به تمام معنای دارو مواجه بودیم، 
اذعان داشت که دارو به وفور وجود دارد و خواسته 
بیماران و انجمن تالاسمی ایران بی منطق است.  
او با اشاره به کمبودهای دارویی تصریح کرد: در 
حال حاضر در تهران بیمار نمی تواند داروی خود را 
کزی که داروها را به صورت  تامین کند، حتی در مرا
قاچاق یا آزاد عرضه می کنند نمی توان دارو را پیدا 
کرد. پس اینکه تنها به صورت شعاری گفته شود 
که کمبود دارویی وجود ندارد، فقط نمک بر زخم 

بیماران می زند. 

رئیس شورای عالی نظام پرستاری، با 
انتقاد از عدم توجه به مشکلات جامعه 
که  هستیم  شاهد  گفت:  پرستاری، 
کز  پرستاران به صورت دسته جمعی از مرا

درمانی استعفا می دهند. 
، وحید زمان زاده افزود:  به گزارش مهر
کز درمانی از نیروهای  در صورت خلأ مرا
پرستاری، این مساله لطمه بزرگی بر پیکره 
سلامت کشور وارد خواهد آورد، مصداق 
این موضوع، افزایش استعفای پرستاران 
کز درمانی است که به طور مستقیم  از مرا
سلامت مردم را نشانه گرفته است. وی 
گفت: امروز ضرورت توجه به خواسته های 
پرستاران، از مرز درخواست های شخصی 
یا پیگیری های صنفی در سازمان نظام 
پرستاری و سایر نهادهای پرستاری عبور 
کرده و در صورت ادامه این شرایط بحرانی، 

سلامت مردم به خطر خواهد افتاد. 
زمان زاده افزود: تنها راه بازگشت و 
کز  ترغیب پرستاران جهت ماندگاری در مرا
غ از بوروکراسی های اداری،  درمانی، فار
انسی به مشکلات معیشتی و  توجه اورژ

قانونی پرستاران به صورت ویژه و آن طور 
که مورد نظر قانون و خود پرستاران در 
تعرفه گذاری  زمینه های مختلف مانند 
خاص  فوق العاده  پرستاری،  خدمات 
با بالاترین ضریب، تبدیل وضعیت و… 

است. 
کرد: باید مسئولین  وی خاطر نشان 
در قوای سه گانه برای حفاظت از سلامت 
هدف  بنیادی ترین  که  مردم  رفاه  و 
کمیتی است، پرستاری را به صورت  حا
در  که  چرا  بگیرند  نظر  در  اختصاصی 
به  نسبت  نگرش ها  تغییر  عدم  صورت 
مقوله پرستاری و مراقبت، دچار بحران 

بزرگی در حوزه سلامت خواهیم شد. 
زمان زاده افزود: امیدوارم دلسوزان 
نظام سلامت چشمان خود را شسته و با 
یک نگاه منطقی تر و معقولانه تر به مساله 
مسائل رفاهی و معیشتی پرستاران که از 
عوامل اصلی مهاجرت پرستاران است، 
ورود نمایند زیرا آیندگان اعمال ما را به 
بهترین شکل، تحلیل خواهند کرد و این 

آینده خیلی دور نیست. 

شهری  مضر  حیوانات  کنترل  مدیر 
شهرداری تهران با بیان اینکه شهروندان از 
غذارسانی بی رویه به سگ های بی صاحب 
خودداری کنند، گفت: روزانه ۴۰ تا ۵۰ قلاده 
از این سگ ها زنده گیری و جمع آوری و همه 
آنها به نقاهتگاه کهریزک)آرادکوه( منتقل 
گودرزی  گزارش ایرنا، داود  می شوند. به 
افزود: ۱2 تیم خودرویی در تهران و به ویژه 
حاشیه شهر در بحث جمع آوری حیوانات 
موذی و سگ های بدون صاحب مسئولیت 
دارند و فعال هستند.  او ادامه داد: این تیم ها 
از طریق تماس و شکایات مردمی با سامانه 
گشت های خودشان اقدام  ۱3۷ و البته 
آوری سگ های بدون صاحب  به جمع 
می کنند.  گودرزی درمورد نحوه نگهداری 
و پذیرش این سگ ها نیز گفت: سگ ها در 
این نقاهتگاه ابتدا توسط دامپزشک معاینه 
می شوند و پس از شناسایی سگ های بیمار، 
نسبت به معالجه اقدام می شود.  او یادآور 
شد: سگ های سالم هم به تفکیک نر و ماده 
در قفس های مخصوص خود در این مرکز 

نگهداری می شوند. 
   رهاسازی سگ های بدون صاحب 

تخلف است
گودرزی ادامه داد: در گذشته اقدام به 
ک کوبی و عقیم سازی سگ های بدون  پلا
صاحب می شد و در نهایت رها سازی صورت 
می گرفت اما طبق قانون و دستورالعمل 
ابلاغی محیط زیست رهاسازی سگ های 
بدون صاحب تخلف است از این رو ما فقط 
گذاری این سگ ها به اشخاص  به هنگام وا
ک کوبی  واقعی اقدام به عقیم سازی و پلا
می کنیم.  مدیرکنترل حیوانات مضر شهری 
گذاری  یادآور شد: همچنین به هنگام وا
از صلاحیت فرد داوطلب برای نگهداری 
کسن  مطمئن می شویم و پس از تزریق وا

هاری و صدور شناسنامه بهداشتی این 
گذاری به اشخاص حقیقی به طور مثال  وا
برای نگهبانی سگ در گاراژ، باغ یا کارخانه ها 

انجام می شود. 
که شهرداری فقط  گفت  او این را هم 
نگهداری  برای  را  کهریزک  نقاهتگاه 
کن  سگ های بدون صاحب دارد و بقیه اما
نگهداری دست حامیان حیوانات است.  
به گفته گودرزی، بیشتر هزینه نگهداری 
سگ های بدون صاحب توسط خیران و 
حامیان حیوانات تامین می شود.  او ادامه 
کنون نقاهتگاه آرادکوه 2 هزار  داد: هم ا
ظرفیت دارد که توسعه آن را شروع کرده ایم 
و 2 هکتار زمین برای این امر اختصاص 
یافته که سال بعد این ظرفیت تا هشت 
هزار قلاده می رسد.  گودرزی افزود: تعداد 
۱۰ هزار قلاده  بدون صاحب  سگ های 
تخمین زده می شود درحالی که ما سال 
آینده فقط تا هشت هزار قلاده ظرفیت 
پذیرش و نگهداری خواهیم داشت.  او 
ساماندهی سگ های بدون صاحب را در 
گرو همکاری مردم دانست و توصیه کرد: 
شهروندان از غذارسانی بی رویه به این 
گاهی آنها  حیوانات خودداری کنند و باید آ
را در این زمینه بالا برد.  گودرزی همچنین 
هشدار داد: شهروندان نباید به صفحه های 
از  با ادعای حمایت  که  مجازی متعدد 
حیوانات فعالیت دارند، اعتماد کنند تا ما 
بتوانیم ساماندهی را به نتیجه برسانیم. او 
کید کرد: خیلی از غذارسانی های نابجا و  تا
از سردلسوزی به سگ های بدون صاحب و 
البته منفعت و درآمد صاحبان برخی از این 
صفحه های مجازی باعث شده نتوانیم 
که  کوتاه مدت به هدف گذاری خود  در 
ساماندهی یکساله سگ های تهران است، 

برسیم. 

رئیس شورای عالی نظام پرستاری می گوید سلامت مردم در خطر است

استعفای دسته جمعی پرستاران 
به گفته شهرداری، مردم از غذارسانی بی رویه اجتناب کنند

روزی 50 سگ بی صاحب در تهران زنده گیری می شود

آرمان ملی: فروردین امسال مثل همه سال های دیگر و 
حتی به نسبت، شاهد بارندگی هایی در بخش های مختلف 
کشور بودیم و دریاچه ارومیه که آنقدر خشک و بستر شایعات 
آمیخته با واقعیاتی شده بود که رسانه ها تا مرز مالچ پاشی کف 
آن برای برنخاستن ریزگردهای انسان کشِ و خانمان ویران کن، 
که وعده های  پیش رفتند، منتظر ماند تا بهار از راه برسد. چرا
مسئولان در خصوص تشکیل ستادهای احیا و غیره راه به 
جایی نبردند و همان طور که در گزارشی پیشتر در همین رسانه 
خواندید، سرانجام باران بود که به داد این دریاچه ارزشمند 

عرصه کشورمان رسید و تشنگی اش را تاحدی رفع کرد. 
اما واقعیت این است که با وجود اینکه تراز دریاچه ارومیه 
بالاتر رفت، نمی توان به این پرشدن های فصلی دل خوش کرد 
و باید باز هم منتظر خشکی های روزها و ماه های آینده ماند 
که با اینکه سه دهه از بحران خشک شدن دریاچه ارومیه  چرا
کنون اقدامات دولت ها برای نجات این تالاب  می گذرد اما تا
چاره ساز نبوده و بنا به گفته رسانه های نزدیک به دولت، مردم 
منطقه منتظرند تا دولت سیزدهم گره احیای دریاچه ارومیه را 
باز کند؟ در این گزارش نگاهی انداخته ایم به دلشوره های یک 

 . دریاچه؛ بزرگ ترین دریاچه شور کشور

   چرا دریاچه خشک شد؟
معمولا در توضیح عوامل خشک شدن دریاچه ارومیه دو 
عامل را شامل برداشت بیش از حد مجاز از منابع آبی حوضه 
کشاورزی در اطراف  آبریز دریاچه، توسعه بی رویه بخش 
دریاچه با بهره برداری از آب های این حوضه و در نهایت، 
تشدید تغییرات اقلیمی و وقوع خشکسالی در کنار دو عامل 

دیگر را ذکر می کنند. 
کار لازم و زیرساخت های  توضیح اینکه در ایران ساز و 
اصولی برای ممانعت از هدررفت آب، خالی شدن سفره های 
آب زیرزمینی، به روز کردن سیستم های انتقال آب و سیستم 
آبیاری کشاورزی، وجود ندارد، تکرار مکررات و توضیخ واضحات 
است کمااینکه مسئولان و حتی روسای جمهوری داشته ایم 
که باعث افزایش خشکسالی و عواقب آن یعنی ایجاد ریزگردها 
اد  زمین شده اند؛ دولت محمود احمدی نژ فرونشست  و 
در سطح وسیع اجازه حفر چاه های غیرمجاز را تشویق و 

خشک شدن زمین را تسریع کرد!

گر دریاچه خشک شود    ا
ارومیه خشک می شود، غبار نمکی  کف دریاچه  وقتی 
در منطقه و حتی به استان های دیگر پخش شده و سموم 
کشاورزی مصرفی در چند دهه گذشته، به رسوبات کف دریاچه 
می چسبد که با بلندشدن به هوا، می تواند صدها کیلومتر 
حرکت کند، مشابه این حوادث در دریاچه آرال دیده شده 
کارشناسان، خشک شدن دریاچه  است.  در واقع به گفته 
ارومیه به عنوان یک بحران ملی می تواند در ایجاد مشکلات 
و مخاطرات طبیعی و انسانی نقش مهمی بازی کند؛ نتایج 
و پیش بینی های پژوهش ها و مقالاتی که به بررسی اثرات 
خشکی دریاچه ارومیه می پردازند، نشان می دهد که با توجه 
به سکونت میلیون ها نفر در پیرامون دریاچه ارومیه، وجود 
گونه های متنوع جانوری و  کشاورزی و  باغ ها، زمین های 
گیاهی، در صورت خشکی کامل این دریاچه سکونت و سلامت 
محیط زیست در این ناحیه با مشکلات جدی مواجه می شود و 
از بین رفتن منابع غذایی و حیاتی باعث بروز تنش های قومی 

و اجتماعی در منطقه خواهد شد. 
   فجایع محیط زیستی، امنیتی و اجتماعی

در اینجا خطر بیدارشدن هیولای طوفان نمکی دریاچه 
بعد  و  کرده  اشاره  ریزگردها  بلندشدن  خطر  و  ارومیه 
خشک شدن آن را از منظر فجایع زیست محیطی، امنیتی 
و اجتماعی که در ارتباطی تنگاتنگ با هم هستند، را از نظر 
می گذرانیم؛ در گزارشی که خبرگزاری ایرنا از ارومیه حدود دو 
سال پیش تهیه کرده بود آمده: بروز دوباره طوفان های نمکی 
ناشی از خشک شدن دریاچه ارومیه و فعال شدن کانون های 
ریزگردها، سلامت میلیون ها نفر را به خطر خواهد انداخت و 
به همین دلیل است که خشک شدن این دریاچه، یک تهدید 
زیست محیطی بین المللی محسوب می شود. به واقع نقش و 
اهمیت پدیده طوفان نمک به عنوان یکی از تهدیدات جدی 
ک تر در بین عموم  محیط زیستی، به مراتب عمیق تر و خطرنا
گر حساسیت کافی برای  جامعه نمود پیدا کرد؛ چالشی که ا

جلوگیری از آن ایجاد نمی شد، می توانست به یک بحران ملی 
تبدیل شود.  گفته می شود ریزگردهای نمکی دریاچه ارومیه 
نه تنها با اثرات مخرب زیست محیطی خود، کشاورزی و اقتصاد 
مردم منطقه را نشانه رفته بلکه با دخالت مستقیم در سلامت 
مردم منطقه اثرات اجتماعی و سیاسی متعددی را در پی 
داشت. در واقع ریزگردهای نمکی به هرگونه جاندار که سر 

راهشان باشند، آسیب می زنند. 
کید کرده اند که خشک شدن این پهنه  کارشناسان همواره تا
آبی و رسوب میلیون ها تن نمک در کف آن باعث تولید گرد و 
غبار نمکی شده که علاوه بر تهدید زیست بوم گیاهی و جانوری 
و آسیب به زمین های کشاورزی موج مهاجرت وسیع مردم از 
این منطقه خواهد شد.  اهالی یکی از روستاهای ارومیه پیشتر 
گفته بودند که شاهد از بین رفتن زمین های کشاورزی و بروز 
برخی از مشکلات تنفسی بر اثر ریزگردهای نمکی بوده و همین 
موضوع قبلا باعث مهاجرت برخی از روستاییان شده. اهالی 
منطقه از پسروی دریاچه ارومیه نگران هستند چرا که می دانند 
این روند دوباره منجر به ظهور ریزگردهای نمکی و نابودی 
محصولات کشاورزی خواهد شد.  بنا به گزارشی که شهریور 
۱۴۰۰ توسط خبرگزاری جمهوری اسلامی ایران، نوشته شد 
»برخی از مسئولان مدعی شده اند که در صورت خشک شدن 
دریاچه ارومیه و بروز طوفان های نمکی جان بیش از ۱۴ 
میلیون ایرانی )در آن زمان( در خطر خواهد بود که باید به 
آمار جمعیت در خطر کشورهای همجوار را نیز اضافه کرد.« 
اما کم شدن جمعیت ارومیه ای و مهاجرت مردم به سمت 
شهرهای شمالی، جمعیت این شهر و شهرهای همجوارش را 
روز به روز کم و کمتر کرده تا ظن مخاطرات جمهوری آذربایجان 
همسایه و سوداهای توسعه طلبانه اردوغان را بار دیگر در 
اذهان هر ایرانی پدیدار نماید؛ مسئولان باید جدا به این امر 
اهتمام جدی داشته باشند که خالی  شدن این خطه حساس 
چه عواقبی برای ارومیه و برای کل کشور می تواند به همراه 

داشته باشد؟
دریاچه ارومیه ثبت کننده زیباترین لحظات زندگی ایرانی ها 
در برهه های پرآبی و سیرابی خود بوده؛ نعمتی و موهبتی که 
با جدی گرفتن احیای آن بهتر است به جای انتقاد از یکدیگر 
و دولت های پیشین، خود کمر همت ببندیم تا بیش از این به 

ورطه نابودی کشیده نشود. 

به  جای انتقاد از عملکرد دولت های پیشین 

کمر همت ببندیم که دریاچه ارومیه بیش ازاین 

به ورطه نابودی کشیده نشود


